
In onze club speelt politiek en  
beleid een steeds grotere rol. Ik zou 
eigenlijk daarbij moeten zeggen, 
helaas. Met de ruim 100 aangeslo-
tenen willen we genieten van een 
kleurslag die ons na aan het hart ligt. 
Of je nu hobbyhouder, professioneel 
melk- of vleesveehouder of een niet 
veehoudende koeienliefhebber bent, 
allemaal hebben we wat met deze 
bijzondere dieren.

Toch viel me deze week in het nieuws 
weer iets op waarover ik aan het 
nadenken kwam. Enerzijds was er het 
nieuws over de angst van een wereld-
wijde hongersnood door de graante-
korten vanwege Russische blokkades. 
Anderzijds was er het nieuws over de 
ogenschijnlijk onvermijdbare uitkoop 
van enorme aantallen boeren vanwege 
stikstof.

Ons voedselpakket gevoelig duurder 
Nu is het lang niet zo dat Nederland 
alleen de wereld voedt maar het voelt 
wel erg tegenstrijdig. De roep om te 
stoppen met produceren voor de we-
reldmarkt terwijl onze voedselprijzen 
daar wel op gebaseerd zijn.  
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DubbelDoel Natuurlijk
'Onderzoek naar fokdoel en runderrassen voor  
natuurinclusieve kringlooplandbouw'

Ik heb dit pleidooi al eerder gehouden: 
als we in Nederland écht met z’n allen 
willen dat we minder milieubelastend 
gaan produceren, moet de landbouw 
de kans krijgen om met een exten-
sievere (lees: kostbaardere) productie 
hetzelfde inkomen te verwerven.
Het lijkt zo mooi om dat dan maar te 
regelen. Dan wordt ons voedselpakket 
gevoelig duurder en komen mensen 
met lagere inkomens die een groter 
deel van hun inkomen besteden aan 
voedsel direct in de knel. Kunnen die 
miljarden die voor de uitkoop klaar-
liggen dan gebruikt worden om die 
mensen te ondersteunen?

Dan kunnen onze boeren blijven 
produceren, extensiever en duurder 
dan voorheen, met koeien die minder 
produceren, wat langer meegaan, ruw-
voer van eigen bodem eten en een wat 
hogere restwaarde hebben. In ieder 
geval blijven de bedrijven dan bestaan 
en verdwijnt de kennis niet.  
In geval van nood is er dan ook weer 
op te schalen en te intensiveren.  
Bovendien blijft ons landschap dan in 
takt, ook iets waar je niets over hoort. 
Hier speelt dan onze Witrik misschien  
 

weer en mooie rol. Als we de land-
bouw drastisch inperken heeft dat 
ook zeer negatieve gevolgen voor de 
agro-industrie. Het is een naar idee dat 
er mogelijk een situatie ontstaat waarin 
wij niet meer in staat zijn om voor ons 
eten te zorgen. Als Nederland dan de 
wereld niet hoeft te voeden, zou het 
wel fijn zijn alks Nederland in ieder 
geval Nederland voedt. Of zou Poetin 
ons wel graan sturen?

Ik hoop dat de oorlog en het graan-
probleem in Oekraïne snel worden 
opgelost en dat wij hier nog lang van 
onze koeien mogen genieten, ’t liefst 
in de wei. Blijf gezond en geniet van de 
zomer!
 
Jan Fred Nijman

Welke kenmerken en eigenschappen van koeien (fokdoel) 
zijn essentieel in een natuurinclusieve kringloopland-
bouw? En zijn de Nederlandse dubbeldoel runderras-
sen het meest geschikt en hebben zij een toegevoegde 
waarde? 

Met het onderzoeksproject DubbelDoel Natuurlijk willen wij 
antwoorden geven op deze vragen. Samen met natuurinclu-
sieve melkveehouders met een grote variatie aan runderras-
sen en uit verschillende regio’s uit het land en willen wij aan 
de slag. Op melkveebedrijven met een duurzame bedrijfs-
voering willen wij de onderlinge relaties tussen bedrijfsken-
merken, rundveeras, dierprestaties, biodiversiteit en ver-
dienmodellen boven tafel halen. Deze informatie draagt bij in 
fokdoeldiscussies met deze veehouders over de essentiële 
dierkenmerken voor natuurinclusieve kringlooplandbouw.

Integrale aanpak
Er is steeds meer aandacht voor kringlooplandbouw en 
natuurinclusieve veehouderij, zo ook in de rundveesector. De 
verwachting is dat een groot deel van de Nederlandse rund-
veehouderij in de toekomst extensiever zal gaan boeren. Er 
worden veel maatschappelijke eisen gesteld aan de bedrijfs-
voering van veehouders, ze moeten bijdragen aan milieu-
kwesties, zoals het matigen van de klimaatverandering, het 
behoud van biodiversiteit, de omlaag brengen van de totale 
milieubelasting en het in acht nemen van dierenwelzijn.  
Al deze thema’s moeten zij volledig integreren en tegelijker-
tijd moet de boer er ook zijn brood nog mee kunnen verdie-
nen. Men kan zich richten op technische ontwikkelingen om 
bijvoorbeeld uitstoot te reduceren, efficiëntere koeien te fok-
ken en meer gebruik te maken van de eigen omgeving en de 
beschikbare bronnen, om de impact te verminderen. In alle 
gevallen worden er eisen gesteld aan de dieren, zo wordt bij 
duurzame bedrijfssystemen vaak gesproken over een dier 
dat robuust moet zijn, probleemloos melk kan produceren,  
gezond is, toe kan met variatie in kwaliteit in het rantsoen en 
een lange levensduur heeft. Dit zijn enkele kenmerken die 
vaker worden benoemd, maar tot op heden niet zijn onder-
bouwd met cijfers.

Het onderzoek
Welke fokdoelen en runderrassen passen bij (de ontwik-
keling naar) natuurinclusieve kringlooplandbouw, en wat is 
de (toegevoegde) waarde van de Nederlandse dubbeldoel 
rundveerassen in natuurinclusieve kringlooplandbouw?

In de eerste fase van het onderzoek wordt gekeken waar in 
Nederland en op welk type bedrijven de Nederlandse dub-
beldoelrassen voorkomen. Hiervoor worden bestaande ge-
gevens uit verschillende nationale databases geanalyseerd.

 

In de tweede fase van het onderzoek wordt dieper  
ingegaan op de onderliggende verbanden tussen kenmer-
ken en prestaties van de koeien (bijv. productie en gezond-
heid), de bedrijfsvoering en bedrijfskarakteristieken (bijv. 
veebezetting en grondsoort) en bedrijfsdoelen gericht op de 
biodiversiteit, circulariteit en omgeving. Diergezondheidsas-
pecten, zoals veeartskosten, uitval, klauw- en uiergezond-
heid worden vergeleken met productieniveau en efficiëntie 
van de bedrijfsvoering.

Tijdens discussie- en studiemiddagen zal met veehouders 
worden gesproken over fokdoelen in het licht van de ontwik-
keling naar natuurinclusieve kringlooplandbouw.
 
Heeft u interesse of wilt u meer informatie over dit onder-
zoek? Aanmelden kan vrijblijvend via het aanmeldformulier 
op de website: dubbeldoelnatuurlijk.nl/aanmeldformulier. 
Voor overige vragen of opmerkingen kunt u ook direct con-
tact opnemen met Mira Schoon, projectleider DubbelDoel 
Natuurlijk, telefoon: +31 317 485 916 (ook mobiel) of via  
mail: mira.schoon@wur.nl

Bron DubbelDoel Natuurlijk -  
informatieflyer

Een witrikstier uit Wijk aan Zee
Deed aan een keuring mee
Hij eindigde op plaats honderd tien
Toen had z’n baas het wel gezien
En zette het dier bij het af te voeren vee

Uit de oude doos

Tot onze grote vreugde hebben we 
Aalt van der Bunt bereid gevonden 
om onze club op 1 oktober aanstaan-
de op zijn bedrijf te ontvangen. 

Traditiegetrouw zullen we in de och-
tend gezamenlijk een kop koffie 
drinken en onder elkaar bijpraten over 
de Witrik aangelegenheden die bij ons 
allen spelen. 

Aansluitend zullen we een aantal zaken 
doorspreken over het reilen en zeilen 
van de Stichting. Na de spreker zullen 
we met elkaar de lunch gebruiken, 
waarbij ook altijd de meest  

Witrikdag 2022 op zaterdag 1 oktober in Dronten
interessante gesprekken over de Witrik 
en aanverwante onderwerpen worden 
gevoerd.

In de middag zijn we dan op bezoek 
bij de familie van der Bunt en zien daar 
een unieke bedrijfsvoering. Zo wordt 
er professioneel gemolken en tege-
lijkertijd wordt er verbeterd roodbont 
vleesvee gefokt en natuurlijk het liefst 
in de Witrik aftekening. Hoe dat in z’n 
werk gaat? Op 1 oktober kunt u dat 
met eigen ogen aanschouwen.
Van der Bunt heeft ook een vleesstier 
gefokt, Frenkie, waarvan binnenkort 
rietjes via KI Samen te verkrijgen zijn. 

Het belooft een hele mooie dag te wor-
den. U bent allen welkom! De uitnodi-
ging volgt.

Jan Fred Nijman



Bunthoeve Frenkie is onze nieuwste 
aanwinst op gebied van de witrik. 
Deze roodbonte witrik vleesstier 
is voor 7/8 Belgisch Blauw en 1/8 
Verbeterd Roodbont. 
 
Beschikbaar bij KI SAMEN 
Frenkie is een prachtige stier, goed 
ontwikkeld, mooie bespiering en 
benen die goed gebruikt worden. Hij 
is een zoon van Boshoeve Fabian die 
al dekstier op de Bunthoeve actief is 
geweest. Wij hebben veel vertrou-
wen in Frenkie, het eerste sperma 
is beschikbaar bij KI SAMEN. In de 
volgende Witrikbode besteden we 
meer aandacht aan deze stier 

Hogere levensproducties 
De andere nieuwe witrik is ons 
stieraanbod is Erfgooyer Dirk rf (Pp). 
Deze stier komt van het fokbedrijf 
van de bekende stier Erfgooier Kees! 
Dirk is een mooie zwartbonte witrik 
met roodfactor, daarnaast ook nog 
heterozygoot hoornloos Pp en A2A2. 
Zijn afstamming is Dubai PP x Handy 
P x Potter P. De koefamilie van Dirk rf 
staat bekend om haar hoge eiwit per-
centages en hogere levensproduc-
ties. Daarnaast ook om hun goede 
vruchtbaarheid, met korte lactaties. 
Dirk rf is een mooie aanvulling op ons 
witrik programma. 

Amerika
Wij doen al jaren zaken in de USA 
met Triple Hil sires, onze partner waar 
wij ook sperma van importeren naar 
Europa. Triple Hil sires heeft ook een 
soort van voorliefde voor “lineback 
color marking” zoals ze het daar 
noemen.  
 
Ze hebben al verschillende witrik 
stieren van ons geimporteerd en heb-
ben nu ook hun eerste eigen witrik 
stieren in het programma. Als die 
stieren straks aan de Europese eisen 
voldoen, dan gaan we kijken of het 
interessant is om ook USA lineback 
sperma te importeren. Dit is dus iets 
voor de toekomst

Op 26 mei kalfde bij Gertjan Aalvanger 
in Hasselt Doortje 72 voor de 9e keer 
en kreeg daarmee haar 11e kalf. De 
koe is geboren in 2007. Deze Koerier 
dochter heeft van moederszijde via 
Dalweg Eric 32T een scheut Holstein-
bloed in de aderen, ook vader Koerier 
is Holstein. In de jaren 80 van de vo-
rige eeuw waren dit bekende namen in 
de roodbontfokkerij met de introductie 
van het HF materiaal.

Gertjan fokt ook op deze koe weer te-
rug richting MRIJ, zo is de moeder van 
Doortje 72 nog steeds meer dan 50% 
MRIJ en heeft ook haar kalf op de foto 
een MRIJ vader en daarmee 5/8 MRIJ, 
2/8 HF 1/8 ONB. Met deze Mustang 
dochter kan Gertjan met de Doortje lijn 
weer een tijd vooruit, de hoop is dat 

Informatie  
van KI Samen.

Duurzame Witrik

Uw redacteur heeft sinds een paar jaar een nieuwe hobby: schilderen. Het is 
niet zo dat er sprake is van laat ontdekt talent, maar het is gewoon leuk om af 
en toe een schilderij te maken. Het lukt me intussen aardig en ik ben er mee 
zoet. Onderwerpen zijn landschappen, huizen, molens en zo meer. 

Maar natuurlijk moet er ook af en toe een koe op het doek gezet worden. En nu 
was het tijd voor een witrik stier. Maar waar vind je zo’n beest om als voorbeeld te 
dienen? Via onze voorzitter kwam ik uit bij Koeman in Oostzaan, maar die bleek 
zijn stier te hebben verkocht aan de familie Vonk Noordergraaf in Ouderkerk aan 
de IJssel. Daar liep hij in de wei baas te zijn van een kleine koppel. Ik mocht een 
stel foto’s maken. Wel vanaf de overkant van een brede sloot, want de mooie jon-
gen vertrouwde de bezoeker niet en dat wantrouwen was wederzijds.

De familie Vonk Noordergraaf heeft een bedrijf met 40 stuks runderen en een 
koppel schapen. De runderen weiden deels op gronden van Zuid-Hollands Land-
schap met een natuurbestemming. Dat zijn vooral Herefords, die goed gedijen 
onder de schrale omstandigheden. Dichter bij huis loopt nog ander vee, samen 
met de stier. De dieren worden gehouden voor de vleesproductie. Het vlees wordt 
in eigen beheer lokaal afgezet. Een paar koeien worden gemolken voor eigen con-
sumptie en voor bijvoeding van lammeren. Ab Vonk Noordergraaf is trots op zijn 
stier. Het beest is goed gebouwd en stevig bespierd. Je zou kunnen verwachten 
dat er wat zware geboortes komen, maar Ab is daar niet zo bang voor.  
 
Hij past over het algemeen goed op 
wat voor stier hij inzet bij zijn veestapel. 
Makkelijk afkalven is ook een reden 
waarom hij Herefords houdt. Keizer-
snede wordt zoveel mogelijk vermeden. 
De stier mag dit seizoen zijn werk doen 
in Ouderkerk. Dan wordt hij weer ver-
kocht en hopelijk kan hij dan elders zijn 
fokcarrière voortzetten.

Die witrikstier uit Wijk aan Zee
Ging dus met de slager mee
Maar die zag het al
En zette het vette dier op stal
Slager en stier dus dik tevree

Uit de oude doos

In het twintigste bestaansjaar van 
onze stichting hebben we een prach-
tige opsteker. We wisten inmiddels 
al dat de veel besproken onvrucht-
baarheid van dubbele Witrikken bij 
vrouwelijke dieren maar ten dele waar 
was. Door de jaren heen hebben we 
vele witte dieren gezien die gekalfd 
hadden en bij testen bleken die ho-
mozygoot, dus dubbel, Witrik te zijn.

Bij stieren hadden we dit nog niet vast-
gesteld. Er waren wel aanwijzingen en 
er waren ook veehouders die kalveren 
hadden van zo’n witte stier.  

ook zij minimaal 15 jaar meegaat en 
meehelpt aan de bedrijfsgehalten van 
5.08% vet en 3.85% eiwit.

Maar daarvan waren de aantallen heel 
klein of er was een andere onzekere 
factor waardoor het niet 100% overtui-
gend was.

Jaren geleden hadden Frans en José 
Breukers Anko 27 op stal. Deze rode 
Witrikstier heeft op hun bedrijf de 
koeien bevrucht en een behoorlijk 
aantal kaveren opgeleverd, zonder uit-
zondering Witrikken en nog mooie ook. 
Omdat Anko nog wel wat kleur had 
en er de overtuiging was dat dubbele 
Witrikstieren niet zouden bevruchten, 
is er niet verder gekeken.  

Op de bijgaande foto treft u een foto 
van de vaars ZR Angola. ZR Angola is 
een dochter van de GGI stier First en 
komt uit een Murphy moeder. First is 
een stier die goede gehalten  

Kort Bericht combineert met een degelijk exterieur. 
Wat het zo bijzonder maakt is dat deze 
fraaie vaars in Duitsland is gefokt, 
geveild en nu in Nederland loopt.
In Duitsland is het namelijk zeer lastig 
Witrikken te registreren.

Cees Oomen

Dubbel goed Witriknieuws!Stier
Wel is er op de Witrikdag die in 2012 
bij Breukers gehouden werd, sperma 
gevangen van deze stier.

De niet gebruikte rietjes van Anko zijn 
geschonken aan de genenbank en 
zodoende kwam Anko weer in de actu-
aliteit. Er is nog eens opnieuw gekeken 
naar het genetisch materiaal en naar 
nu blijkt, is Anko homozygoot en dus 
dubbel Witrik. Én vruchtbaar!!

Als er één schaap over de dam is, 
zullen er wel meer volgen. Er zijn KI or-
ganisaties die de Witrik een warm hart 
toedragen en misschien is het voor 
hen interessant om een dubbele Witrik 
in de portefeuille te hebben. Iedereen 
dat wil, kan dan uit een bonte koe een 
Witrikkalfje fokken.  
Een mooie stap in de Witrikfokkerij. Op 
zoek naar dubbelwitte stiermoeders.


